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بهره گیری دوسوم مشترکین همراه اول از فیلترشکن
اپراتورها مخالف فیلترینگ هستند

مدیرعامل همــراه اول می گوید: فیلترینگ چندین اثر 
منفی روی سیستم ما می گذارد که اثر منفی اول آن روی 
کیفیت اینترنت کشور است. یک قسمتی از گلایه به حق 
مشــترکین درباره کیفیت اینترنت نتیجه پیاده سازی 
سامانه های فیلترینگ هســت که باعث کاهش و افت 
کیفیت شــبکه اینترنت کشور شده و اپراتورهای کشور 

دست به گریبان این موضوع هستند.
به گزارش همدلی، مهدی اخوان بهابادی در جلسه مجمع 
سهامداران همراه اول گفت: موضوع دیگر، فراگیرشدن 
فیلترشکن هاست. الان تقریبا در شبکه همراه اول حداقل 
دوسوم مشترکین همراه اول دارند از فیلترشکن استفاده 

می کنند.
مدیرعامل همراه اول گفت: مشکل دیگری که فیلترینگ 
ایجاد می کند، مشکل امنیتی است. فیلترشکن گوشی 
مردم را آلوده می کند و گوشــی مشــترک را به بدافزار 
آلوده می کند. هر کدام از این گوشــی ها، به عنوان یک 
حمله کننده ســایبری به شــبکه ارتباطی کشور عمل 
می کند و هزینه بســیار بالایی از نظر فنی به اپراتورها 
تحمیل می شود تا امنیت شبکه را بتوانند دوباره برقرار 

بکنند.
وی گفت: موضوع دیگری که حادث می شــود این است 
که وقتی فیلترشکن کار می کند، منابعی را از شبکه اپراتور 
اشغال می کند چون نحوه اتصال از طریق فیلترشکن با 
نحوه اتصال عادی متفاوت است. اپراتورها دارند بخشی از 
منابع سخت افزاری و نرم افزاری خود را صرف این می کنند 

که مردم با فیلترشکن متصل می شوند.
مدیرعامل همراه اول تصریح کرد: وقتی دوسوم مشترکین 
از فیلترشکن استفاده میکنند، تنها برنده این ماجرا و غائله 

دوستانی هستند که دارند فیلترشکن می فروشند.
اخوان گفت: معتقدیم که بالاتر از درآمد دیتایی که وارد 
اپراتورها می شود، چندین برابر دارد بابت هزینه فیلترشکن 
پرداخت می شود و غائله و ماجرای فیلترینگ به عقیده ما، 
بازی دو سر باخت است. استمرار وضعیت موجود قطعا 
اوضاع را نابه ســامان تر می کند. امیدواریــم که در این 
حوزه در کشور تدابیری اتخاذ شود. آقای پزشکیان هم 
در شعارهای انتخاباتی اشاره کرد که در مورد فیلترینگ 
بازنگری خواهند داشت. به نظر من سیاست ها در دولت 
بالاخره باید یک بار دیگر حلاجی و حل و فصل شود که 

اثر منفی روی اپراتور نداشته باشد.
وی در پایان تصریح کرد: به غلط گفته می شود که درآمد 
اپراتورها با فیلترینگ بالا می رود که اصلا اینطور نیست 
و برای اپراتور جز هزینه، هیچ فایده ای ندارد لذا به شدت 

مخالف هستیم.

نزول رتبه ایران در شاخص جهانی 
کیفیت زندگی دیجیتال

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی با تاکید بر اینکه 
محدودیت در فضای مجازی با خشــم انباشته کاربران 
ارتباط مستقیم دارد، به مطالعه متغیرهای اصلی اثرگذار 

بر نابه سامانی های فضای مجازی پرداخت.
به گــزارش همدلی در این گزارش آمده اســت: امکان 
حضور در فضای مجازی برای درصد بالایی از مردم وجود 
دارد اما کیفیت پایین اینترنت، وجود اختلال، محدودیت 
در اینترنت، سرعت پایین آن و همچنین ضعف در امنیت 
الکترونیکی، حضور در اینترنت را با چالش مواجه کرده 

است.
در بخشــی از این گزارش آمده اســت: براساس گزارش 
سال 2023 شاخص کیفیت زندگی دیجیتال که توسط 
شرکت سورفشارک منتشر شده، ایران رتبه 95 را از میان 
121 کشور جهان در شاخص کیفیت زندگی دیجیتال 
داشــته و امتیاز آن نیز 0.34 بوده است. زیرشاخصهای 
مورد نظر در این شــاخص شامل مقرون به صرفه بودن 
اینترنت، کیفیت اینترنت، زیرســاخت اینترنت، دولت 

الکترونیک و امنیت الکترونیک است.
بر این اساس، رتبه ایران در شاخص جهانی کیفیت زندگی 
دیجیتال از سال 2020 تا سال 2023 روند نزولی داشته 
و در تمام زیرشاخصها این وضعیت به چشم می خورد که 
می تواند منجر به نقض حریم خصوصی و افزایش احساس 
عدم امنیت، محدودیت دسترسی، کاهش انباشت داده و 

کاهش جذابیت حضور در فضای مجازی شود.

رشد 7 برابری خروج سرمایه از بورس 
در روز شنبه

روز گذشته خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی برای 
هشــتمین روز متوالی منفی شد و 208 میلیارد تومان 
پول حقیقی از بازار ســهام خارج شد که نسبت به روز 

چهارشنبه 7 برابر معادل 617درصد افزایش یافته است.
به گزارش همدلی، در معاملات دیروز، شاخص کل بورس 
تهران 10هزار و 251 واحد نسبت به روز کاری گذشته 
پایین تر ایستاد و به سطح 2 میلیون و 192هزار و 428 
واحد رســید. شاخص کل هم وزن بورس نیز با ریزش 2 
هزار و 459 واحدی در رقــم 701 هزار و 793 واحدی 
ایستاد. شاخص کل فرابورس 76 واحد افت کرد و به رقم 
22 هزار و 570 واحد رسید و همچنین شاخص هم وزن 
فرابورس با کاهش 592 واحد به سطح 123هزار و 372 

واحد رسید.
دیروز ارزش معاملات کل بازار ســهام به 10 هزار و 668 
میلیارد تومان رســید. ارزش معامــلات اوراق بدهی در 
بــازار ثانویه هزار و 693 میلیارد تومان بود که 16درصد 
از ارزش کل معاملات بازار را در این روز تشکیل می دهد. 
ارزش معاملات خرد نیز با کاهش 3درصدی به نسبت روز 
معاملاتی قبل به رقم 2 هزار و 776 میلیارد تومان رسید.

در معاملات دیروز، 26 نماد صف خرید داشــتند و 79 
نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف های 
خرید با افت 18درصدی نسبت به روز کاری قبل به 115 
میلیارد تومان کاهــش یافت و مجموع ارزش صف های 
فروش نیز با افزایش 325درصدی به رقم 642 میلیارد 

تومان رسید.

بازار

اولین شعبه هیبرید بانک ایران زمین 
افتتاح شد 

 مراســم افتتاح اولین شعبه هیبرید بانک ایران زمین با 
حضور جمعی از مســئولین عالی رتبه بانک و مدیران 
ارشــد در حوزه فناوری اطلاعات برگزار شد. به گزارش 
روابط عمومی؛ در این مراسم عبدالمجید پورسعید مدیر 
عالی بانک ایران زمین مشتری مداری و رضایت مندی 
مشتریان بانک را اولویت و هدف اصلی بانکداری هیبرید 
بیان کرد و گفت: بانکداری هیبرید به عنوان نسل جدید 
بانکداری در نظام بانکی کشور، پنجره تازه ای را در حوزه 
ارائه خدمات ویژه و خاص به روی مشتریان گشوده است.

پورسعید در تشریح نحوه سرویس دهی به مشتریان در 
شعبه هیبرید افزود: در بانکداری هیبرید مشتریان می 
توانند کلیه خدماتــی را که به صورت حضوری از بانک 
دریافت می کردند به صورت غیرحضوری از طریق تلفن 
همراه یــا تبلت خود دریافت نمایند.وی خاطر نشــان 
کرد: شعبه هیبرید تلفیقی از محیط فیزیکی و مجازی 
برای ایجاد ارزشــی ویژه برای مشــتریان با ارائه سبدی 
از محصولات و خدمــات گوناگون همراه با تجربه ای به 
یادماندنی است.در این مراسم اصغر باباپور معاون فناوری 
اطلاعــات بانک ایران زمین انتقال ســرویس و خدمات 
بانکداری سنتی به بانکداری هیبرید را از اقدامات اصلی 
این معاونت بیان کرد و گفت: کارشناسان حوزه فناوری 
اطلاعات با بررسی و مطالعه نیازهای مشتریان در شعب، 
ســرویس هایی را که بیشــترین میزان درخواست را از 
سوی مشتریان داشت، جداسازی کرده و متناسب با آن با 
حفظ روابط و قوانین رگولاتوری برای شعبه هیبرید تولید 
کردند.باباپور با اشاره به ساختارهای ایجاد شده برای راه 
اندازی شعبه هیبرید، افزود: با همکاری مدیر امور سازمان 
و برنامه ریزی ســاختارهای لازم برای راه اندازی شعبه 
هیبرید ایجاد شد و پس از تصویب مدیریت عالی بانک و 
هماهنگی با مدیر امور شعب بانک اولین شعبه هیبرید با 

رویکرد ارائه خدمات غیرحضوری افتتاح شد.
معــاون فنــاوری اطلاعات یکی از ویژگی های شــعب 
هیبرید را ارائه خدمات 24 ساعته به مشتریان بیان کرد 
و گفت: شــعب هیبرید به صورت 24 ساعته درخواست 
های مشتریان را دریافت کرده و در اولین سیکل کاری 
آن را انجام خواهد داد.باباپور افتتاح حساب و انتقال وجه 
ساتنا و پایا غیرحضوری را از اولین خدمات ارائه شده در 
شعبه هیبرید خواند و افزود: مشتریان می توانند به آسانی 
با نصب پلتفرم همراه پلاس فراز به صورت غیرحضوری 
اطلاعات و مشــخصات خود را وارد کرده و پس از انجام 
استعلام های لازم و احراز هویت، در شعبه هیبرید افتتاح 
حساب کنند. همچنین می توانند از طریق این پلتفرم 

جهت انتقال وجه بالاتر از 2 میلیارد ریال اقدام کنند.

مدیر شعب بانک مسکن استان یزد؛ 
تسهیلات مسکن استان یزد صرفا توسط 

بانک مسکن پرداخت شده است
محمد غفوریان مدیر بانک مسکن استان یزد در نشست 
خبری شــورای هماهنگی راه و شهرسازی استان سهم 
بخش مسکن از تسهیلات پرداخت شده در استان یزد 
را 70 درصد عنوان کرد که صرفا توسط بانک مسکن به 
متقاضیان پرداخت شده است.  به گزارش پایگاه خبری 
بانک مسکن-هیبنا؛ در این نشست که به میزبانی بانک 
مسکن استان یزد و به منظور ارایه گزارش عملکرد دولت 
ســیزدهم برگزار شــد؛ غفوریان به بیان عملکرد بانک 
مسکن در بخش نهضت ملی مسکن پرداخت.وی گفت: 
از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تاکنون قرارداد 
ســاخت هفت هزار و 900 واحد مسکونی در استان یزد 
به ارزش 35 میلیارد ریال منعقد شــده است که از این 
میزان مبلغ 24 هزار میلیارد ریال به عنوان سهم الشرکه 
برای ساخت این واحدها پرداخت شده است.مدیر شعب 
بانک مسکن استان یزد با اشاره به اهمیت موضوع تامین 
مسکن مردم؛ بر تسریع در تکمیل واحدهای نهضت ملی 

و رفع نیاز مسکن اقشار مختلف جامعه تاکید کرد.

اقدامات معاونت حقوقی در بهبود 
شاخص های عملیاتی بانک اثربخش 

بوده است
سرپرســت بانک دی در نشســتی که با هدف بررسی 
اقدامات انجام شــده و برنامه های آتی معاونت حقوقی و 
وصول مطالبات برگزار شد، کاهش مطالبات غیرجاری 

بانک دی در نظام بانکی را مطلوب ارزیابی کرد.
 به گزارش روابط عمومی بانک دی؛ در این نشســت که 
با حضور معاون، رؤسا و معاونان ادارات معاونت حقوقی 
و وصــول مطالبات و جمعــی از مدیران برگزار شــد، 
علیرضا قیطاســی ضمن قدردانی از عملکرد همکاران 
این معاونت گفت: طی 2 ســال اخیر با اقدامات اساسی 
و اصلاحات ســاختاری انجام شــده در حوزه حقوقی و 
تمرکز بر وصول مطالبات، شاهد کاهش 52.4 درصدی 
مطالبات غیرجاری و کاهش 50 درصدی نسبت مطالبات 
غیرجاری به تسهیلات اعطا شــده )NPL( بودیم که 
یک دســتاورد بزرگ برای بانک دی اســت.وی افزود: با 
تقویت هدفمند حوزه های بازرسی، امور شعب، حراست 
و آموزش و حمایت آن ها از حوزه حقوقی، علاوه بر ایجاد 
یک وحدت رویه و ادبیات مشترک، زمینه مطلوبی برای 
تسریع اثربخشــی امور حقوقی و وصول مطالبات ایجاد 
شده است.وی ادامه داد: مجموعه اقدامات و دستاوردهای 
ایجاد شده در وصول مطالبات، با هدف افزایش نقدینگی 
بانک و افزایش توان تسهیلات دهی انجام شده که نتایج 
آن در بهبود شاخص های عملیاتی مشهود است.سرپرست 
بانــک دی ضمن تأکید بر لزوم تلاش شــبانه روزی در 
وصول مطالبات و تعیین تکلیف پرونده های حقوقی بانک 
گفت: حدود 85 درصــد آرای صادره در محاکم به نفع 
بانک دی بوده  که این نشــان دهنده اثربخشی اقدامات 
در حوزه حقوقی و وصول مطالبات اســت.در ابتدای این 
نشست معاون، رؤسا و معاونان ادارات »معاونت حقوقی و 
وصول مطالبات« به ارائه گزارش عملکردی در حوزه های 

دعاوی، اجرائیات و فروش املاک مازاد پرداختند.

بانک و بیمه

همدلی| گروه اقتصاد: روز گذشته رئیس جمهور 
منتخب به جمع فعالان بخش خصوصی رفت تا 

در جریان مشکلات این بخش قرار گیرد.
در این نشست رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن 
و کشــاورزی ایران با اشــاره به نامطلوب بودن 
وضعیت فضای کسب وکار، اظهار کرد: خواسته ما 
این است که دولت چهاردهم اولویت اول خود را 
بهبود فضای کسب وکار، توسعه اقتصادی و توسعه 
و بهبــود روابط بین المللی را در اولویت خود قرار 

دهد.
»صمد حسن زاده« با تأکید بر اینکه توسعه اقتصاد 
کشور با مشارکت مردم توسط بخش خصوصی 
محقق خواهد شــد، افزود: اینکه رئیس جمهور 
منتخــب در راســتای وعده های خــود در ایام 
انتخابــات در اولین دیدار خــود در جمع بخش 

خصوصی حاضر شده، امیدآفرین است.
نرخ تامین مالی بخش خصوصی در بالاترین 

نرخ بعد از جنگ 
در این نشســت »محمد قاسمی« رئیس مرکز 
پژوهش های اتاق ایران نیز با اشاره به اینکه اقتصاد 
ایران وارث یک ساخت اقتصادی است و فعالیت ها 
در همه بخش های اقتصادی با هم مرتبط است، 
گفت: 60 سال سیاست گذاری پولی، مالی، ارزی و 
صنعتی و مداخلات دولت در قیمت گذاری اقتصاد 
را به چنین روزی رســانده و انتظار نمی رود این 
ساخت در یک سال تغییر کند اما انتظار می رود 

در مسیر تغییر نقشه حرکت کنیم.
وی ادامه داد: وقتی وضعیت اقتصاد ایران و ترکیه 
یا ایران و کره جنوبی را با هم مقایســه می کنیم، 
می بینیم هم پیوندی اقتصاد ترکیه و کره جنوبی 
بسیار بالاست و بخش های مختلف اقتصادی در 
آنجا درهم تنیده است اما ساخت اقتصادی ایران 
به دلیل تحریم با آسیب جدی مواجه بوده، دولت 
جایگزین بخش خصوصی شده و نرخ تامین مالی 
بخش خصوصی به بالاترین نــرخ بعد از جنگ 

رسیده است.
رئیس مرکز پژوهش هــای اتاق ایران، مهم ترین 
موانع محیط کسب وکار از نظر اتاق های سه گانه 
تعاون، اصناف و بازرگانی ایران، غیرقابل پیش بینی 
بودن و بی ثباتی سیاســت ها، مقررات و قوانین، 
ناعادلانه بودن دریافــت مالیات و قوانین تامین 
اجتماعی و همچنین دخالت نهادهای مختلف در 

وضعیت اقتصادی دانست.
او ادامه داد: درخواست بخش خصوصی این است 
که هم زمان با تشکیل کابینه دولت، کابینه بخش 
خصوصی نیز تشکیل شود و ماهانه یا هر دو سه 

ماه یک بار جلسه ای با کابینه دولت تشکیل دهد.
تحریم ها  صف شکن  باید  خصوصی  بخش 

باشد
قاســمی همچنین تاکید کرد: در تشکیل تیم 
اقتصادی دولت باید مشخص شود که هر سیاستی 
چه مسئولی خواهد داشت و روی اتخاذ سیاست ها 
هم ارزیابی های پیش از تصمیم گیری انجام شود. 
به طور مثال زمانی که تصمیم گرفته شــد دلار 
4200 حذف شود، روش کار مشخص نبود و دو 
سال وقت دولت صرف روش کار و صرف اصلاح 

عوارض شد.
او با تأکید بر اینکه نباید تصمیماتی گرفته شود که 
عوارض داشته باشد، گفت: در دولت جدید، باید 
تقویت روابط خارجی و بهبود دیپلماسی اقتصادی 
در دستور کار قرار گیرد تا راه را برای تعالی اقتصاد 
ایران باز کند. در دهه اخیر، اقتصاد ما 2.5 درصد 

رشد کرد و اقتصاد ترکیه 2.5 برابر شده است.
اقتصادی  بنگاه های  دولت دست در جیب 

نکند
قاسمی خطاب به رئیس جمهور منتخب و دولت 
چهاردهم، گفــت: برای برون رفت از بن بســت 
اقتصــاد، بخش خصوصی را صف شــکن تحریم 
کنید و مسائلی نظیر قیمت گذاری دستوری بدون 
پشتوانه علمی را به صورت کارشناسی حل وفصل 

کنید.

او با بیان اینکه اگر مســیر اقتصــاد طبق روال 
قبل ادامه پیدا کنــد، دولت نیازی به اقتصاددان 
ندارد، گفت: نهادهای تنظیم گر، ماموریت اصلاح 
سیاست ها را به عهده گیرند و دولت با امضای یک 
محور سیاستی، تقویت اقتصاد ملی را نخ تسبیح 

سیاست قرار دهد.
قاسمی همچنین خواستار آن شد تا دولت جدید 
برای ناترازی بودجه خود دست در جیب بنگاه ها 
نکند، بلکه هضم کننده ناترازی بقیه بخش ها باشد 
و محدودیــت صادراتی را برای کمک به ارزآوری 

کشور برطرف کند.
مشورت با بخش خصوصی الزامی است

رئیس اتاق اصناف ایران نیز در ادامه این نشست 
اعلام کرد از دولت چهاردهم انتظار داریم قوانینی 
که سال هاست با هدف حل مشکلات اقتصادی 
و تسهیل محیط کسب وکار تصویب اما نشده را 

اجرا کند.
»مجتبی صفایی« با بیان اینکه در ماده 2 قانون 
بهبود مســتمر محیط کســب وکار، مشورت با 
بخش خصوصی قبــل از هرگونه تصمیم گیری، 
الزامی اســت، افزود: سال هاســت که این ماده 
قانونی اجرا نمی شــود و مشکلات بسیاری برای 
فعالان اقتصادی ایجاد می کند. ما از رئیس جمهور 
منتخب و دولت چهاردهم می خواهیم این ماده 
قانونــی را اجرا کند چرا کــه نادیده گرفتن نظر 
بخش خصوصی در تصمیمات اقتصادی، یک آفت 

جدی برای اقتصاد محسوب می شود.
صفایی با اشــاره به گستردگی بخش اصناف در 
اقتصاد ایران، اظهار کرد: بخش اصناف مشتمل 
بر چهار میلیون واحد صنفی است اما این بخش 
بزرگ در هیچ یک از شــوراهای عالی و نهادهای 
تصمیم ساز و تصمیم گیری جایگاهی ندارد. این 
بخش که عملا خود بازار به شــمار می آید، عضو 
شورای رقابت نیست و ما می خواهیم برای نظارت 

بر بازار از نماینده اصناف دعوت شود.
او عضویت بخش خصوصی در مراکز تصمیم گیری 
را یکی از انتظارات به جای این بخش دانست و از 
رئیس جمهور منتخب خواست برای احیای شورای 
عالی تأمین اجتماعی و اجرای ســه جانبه گرایی 

واقعی در این سازمان برنامه ریزی کند.
او همچنین از رئیس جمهور منتخب درخواست 
کرد: تمرکززدایی را باب کنید و با برون ســپاری، 
جلوی مشکلات را بگیرید تا مشکلات در استان ها 

حل شود نه تهران.
آقای پزشکیان! امید مردم را ناامید نکنید

در ادامــه نشســت »بهــرام شــکوری« رئیس 
کمیســیون معدن و صنایع معدنــی اتاق ایران، 
گفت: معدن مهم ترین ظرفیت اقتصادی کشور 
است و می خواهد جایگزین نفت شود. در برنامه 

هفتم توسعه هم رشد 13درصدی برای این بخش 
در نظر گرفته شده که تحقق آن نیازمند الزاماتی 

است.
وی با بیان اینکه 98درصد معادن کشور در حبس 
است، افزود: با این نوع حکمرانی در حوزه معدن، 
رشد 13درصدی ممکن نیست. از سوی دیگر این 
را نیز باید در نظر گرفت که  سه دهم درصد پروانه 
بخش خصوصی در حوزه معدن کمترین آسیب را 
برای کشور دارد اما همین بخش بیشترین موانع را 

در پیش پای خود می بیند.
شــکوری با تأکید بر اینکه باید از تجربه بخش 
خصوصی در تشــکیل کابینه اقتصــادی دولت 
استفاده شــود، اظهار کرد: آقای پزشکیان، شما 
آخرین امید کشور هستید و امیدواریم امید مردم 

ناامید نشود.
کاهش مزیت سرمایه گذاری در بخش صنعت

رئیس کمیســیون صنعت اتاق ایران نیز در این 
نشست با انتقاد از فقدان استراتژی توسعه صنعتی، 
گفت: متاسفانه امروز ایران در هیچ زنجیره جهانی 
حتی انرژی نقش ندارد. به گفته علیرضا کلاهی، 
پیشــنهاد ما تدوین برنامه توســعه صنعتی با 
مشــارکت بخش خصوصی و جذب کارشناسان 

بین المللی برای تدوین سندهای اجرایی است.
وی با اشــاره به کاهش مزیت سرمایه گذاری در 
بخش صنعــت ادامه داد: در فضای بی ثبات هیچ 
فعالیــت پایدار مولدی شــکل نمی گیرد و فقط 

فضای سوداگری گشوده خواهد شد.
به گفته رئیس کمیســیون صنعــت اتاق ایران 
ناترازی زنجیره هــای تأمین و تولید، اســتقرار 
واحدهای صنعتی در مکان های نامناسب، نیاز به 
بازنگری کامل در ساختار مشوق های صنعتی و 
ناترازی انرژی از دیگر مســائل و مشکلات حوزه 

صنعت است که باید برای آنها فکری شود.
کامیون ها در مرزها زمین گیر شده اند

مشکلات کامیون ها در مرزهای کشور یکی دیگر 
از مواردی بود که رئیس کمیسیون حمل ونقل 
اتاق ایران به آن اشــاره کرد و گفت: زمین گیر 
شدن 69هزار راننده و کامیون در مرزها به دلیل 
عدم صدور ویزا در اروپا، از اصلی ترین مشکلات 
این بخش است که باید برای رفع آن اقدام فوری 
شود.رضا رستمی با اشاره به تداوم تعلیق ایران 
از بیمه سبز به علت عدم مدیریت بیمه مرکزی، 
افزود: عمر بالای ناوگان حمل ونقل کشــور در 
بخش های مختلف از مشــکلات دیگر اســت و 
متأسفانه متولی نوسازی ناوگان مشخص نیست.

او با بیان اینکه بخش کالا و مســافر از پرداخت 
عــوارض ارزش افــزوده معاف هســتند، گفت: 
متأســفانه این مصوبه اجرا نمی شود و بیش از 
4هزار شــرکت ما درگیر مشکلات ناشی از این 

موضوع هستند.
لایحه اصلاح قانون کار باید به نفع تولید 

تغییر کند
»حســین ســلاح ورزی« عضــو کانــون عالی 
کارفرمایی نیز در این نشســت عنوان کرد: شما 
این روزها از تبعیض مثبت میگویید. درخواست 
من تبعیــض مثبت به نفع اســتان های مرزی 
است و البته این با سرمایه گذاری ممکن است. 
برای رسیدن به این هدف خواسته اصلی بخش 
خصوصی حل مســأله تحریم ها و پیوســتن به 
اف ای تی اف اســت چراکه با رفع تحریم ها تولید 
افزایش خواهد یافت که نتیجه آن رشــد بالای 
اقتصادی اســت.او درباره مســأله مزد کارگران 
نیــز اظهار کــرد: این موضــوع در کانون عالی 
کارفرمایی پیگیری می شــود. ما در دوره دولت 
سیزدهم می خواستیم مســأله تحریم و زیان و 
ضرر کارفرمایی را پیگیری کنیم که ممکن نشد. 

امیدواریم در این دولت پیگیری شود.
ســلاح ورزی اظهار کرد: در دولــت چهاردهم، 
از ظرفیــت تشــکل ها در فرایند تصمیم گیری 
استفاده شود. همچنین عدم تعادل نیروی کار به 
نظام تولید ضربه می زند و لایحه اصلاح قانون کار 

باید به نفع تولید تصویب شود.
ضرر 15درصدی کشور در مبادلات مالی

»ابراهیــم دماونــدی« نماینده کانــون عالی 
کارفرمایی هم در این نشســت گفت: به واسطه 
تحریم هــا، در مبادلات مالــی 15درصد ضرر 
می کنیم یعنی با احتساب تجارت 100 میلیارد 
دلاری کشــور، ســالانه 15 میلیارد دلار ضرر 
می دهیم و راه حل جلوگیــری از این وضعیت، 

فقط آشتی با دنیاست.
»حمیدرضا غزنوی« دبیــر اتحادیه کارآفرینان 
نیــز با تأکید بر اینکه ما هیچ راهی جز صنعتی 
شــدن نداریــم گفــت: باید مــدل حکمرانی 
اقتصــادی برای تولید بزرگ مقیــاس، متنوع و 
صادرات محور بسترســاز شــود.او افزود: در این 
مســیر موانعی وجود دارد ازجمله اینکه با سیل 
مهاجرت نیروی انسانی مواجه هستیم. همچنین 
شاخص رقابت پذیری ما باید بهبود یابد. شاخص 
رقابت پذیــری کشــور ما تا 50 ســال پیش با 
بســیاری از کشــورها ازجمله چین برابر بوده 
درحالی که امروز شاخص رقابت پذیری چین 2 
است و این عدد برای ما 55 است. راه این مشکل 

بزرگ مقیاس شدن تولیدات ما است.
غزنوی تأکید کرد باید بســته سیاست صنعتی 
تدوین و تصویب شود. توسعه حمل ونقل ریلی و 
توسعه اینترنت می تواند معجزه دولت چهاردهم 
باشــد که بخش خصوصی می تواند مشــارکت 

فعالی در آن داشته باشد.

فعالان اقتصادی در دیدار با پزشکیان تأکید کردند 

زمان آشتی با جهان

همدلی| یک پژوهشگر بازارهای مالی با اشاره به مشکلاتی که 
بازار ســرمایه در سال های گذشته با آن روبه رو بوده اظهار کرد: 
اصرار بر سیاســت تثبیت قیمتها، باعث شد سودآوری کل بازار 

سرمایه به شدت کاهش پیدا کند.
»علی ســعدوندی« در گفت وگو با جماران گفت: اگر سیاست 
تثبیت قیمت ها یک سال دیگر هم ادامه پیدا کند، کل بازدهی 
بازار ســرمایه به صفر می رســید. باید بــا تجدیدنظر کامل در 
سیاســت های تعزیراتی و تثبیت قیمتها، اجازه داده شــود که 
شرکت ها سود کنند. وقتی شرکت ها سود داشته باشند، قیمت 
سهام افزایش پیدا می کند و افزایش قیمت سهام، موجب جذب 
نقدینگی به بازار ســرمایه می شــود و همین سیاســت نتیجه 

ضدتورمی دارد و تعادلی در اقتصاد به وجود می آورد.
وی با بیان اینکه متاسفانه سیاست دولت در سه سال گذشته، به 
بدتر شدن وضعیت تورم انجامیده، گفت: ارز نیما فاصله زیادی با 
بازار آزاد دارد. این رقم از جیب صادرکننده ها برداشته می شود و 
به جیب واردکننده می رود. بین ارز نیما و ارز بازار آزاد، 50درصد 
فاصله وجود دارد و با این رویکرد، به واردکننده سوبســید داده 
می شــود و از صادرکننده سوبســید دریافت می شود. یعنی در 
شــرایط فعلی، از طریق نرخ نیما از صادرکننده مالیات گرفته 

می شود که تاثیر بسیار منفی در اقتصاد گذاشته است.

سعدوندی اضافه کرد: کسی پیش بینی نمی کرد که شرکت های 
پتروشــیمی ما به زیان بیافتند ولی شرکت های پتروشیمی و 
فولادی ما به زیان افتاده اند. اگر این سیاســت ها ادامه پیدا کند 
نتیجه آن بسیار فاجعه بار خواهد بود اما واقعیت این است که این 
سیاست ها از دولت تدبیر و امید به دولت محرومان منتقل شد 
و قبل از این دولت این سیاست ها وجود داشت اما متاسفانه این 

سیاست ها در این دولت تشدید شد.
این اقتصاددان تصریح کــرد: همچنین تا حدی می توان گفت 
ارزش ســهم ها در بازار پایین نگه داشته شــده و این شرایط، 
اعتماد مردم از بازار ســرمایه را سلب کرده است. اگر مردم وارد 
بازار سرمایه نشــوند، ارزش بازار روزبه روز پایین تر می آید. فعلا 
با شــرایطی مواجه هستیم که مردم تصمیم می گیرند در زیان 
بفروشند اما دیگر در این بازار نمانند! اینها نشانه های بسیار بدی 
هستند. متاســفانه دولت محرومان با اینکه وعده داده بود که 
اولویت برایش بورس است اما در عمل نسبت به این موارد کاملا 

بی توجه بود و برایش مهم نبود مردم در بورس ضرر کنند.
وی درباره سیاستهایی که باید مورد توجه دولت جدید در مسیر 
اصلاح وضعیت بازار ســرمایه قرار گیرد تا باعث ایجاد ناامیدی 
مردم و بی اعتمادی آنها نسبت به این بازار نشود، گفت: احتمال 
اینکه ناامیدی بیشتر به بار بیاید، وجود دارد و این احتمال هم 

متاســفانه زیاد است اما با این حال، توانایی آن را داریم که این 
موضوع را حل کنیم. در واقع مسأله، مانند وضعیت بانک هاست. 
آیا می خواهیم با بانک هایی که مشکل دار هستند برخورد کنیم 
یا خیر! مگر غیر از این است که تاکنون نخواسته ایم با بانک های 
مشکل دار برخورد کنیم؟ در بورس نیز چنین است. آیا انگیزه یا 
عزم جدی برای اصلاح وجود دارد یا خیر؟ در دولت قبل چنین 

انگیزه هایی برای اصلاح وجود نداشت.
به گفته سعدوندی، از چنین شرایطی که در آن قرار داریم حتی 
دولت هم منتفع نخواهد شــد و تنها افرادی خاص که منابع را 
در اختیار دارند، بهره مند می شــوند. قطعا این شــرایط به نفع 
دولت هم نیســت. توصیه ما به دولت جدید این اســت که در 
قیمت گذاری بنگاه ها دخالت نکند و اجازه دهد آنها سود کنند. 
این فرصت به نفع جامعه و به نفع کنترل تورم است، به نفع خود 

دولت هم هست چون مالیات ها افزایش پیدا می کند.
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